

## 《全集》编辑委员会

总主编：郑良树教授

副主编：崔贵强先生、廖文辉博士

编委：林水椽博士、何启良博士、何国忠博士

王晓梅博士、廖冰凌副教授、许锡辉先生

《全集》共分8卷23册，分别为：

- 第一卷 东南亚史地（5册）
- 第二卷 东南亚华侨与华人（2册）
- 第三卷 史料与史学（3册）
- 第四卷 音韵语言研究（2册）
- 第五卷 专题研究（1册）
- 第六卷 史地掌故（1册）
- 第七卷 艺文杂著（5册）
- 第八卷 外文译述（4册）

尔今，首推第一卷《东南亚史地》，以饱足学术界及教育界所需。

马来西亚创价学会

Wisma Kebudayaan SGM

243, Jalan Bukit Bintang,

55100 Kuala Lumpur, Malaysia

Tel: 603-21412003

Fax: 603-21423932

Website: [www.sgm.org.my](http://www.sgm.org.my)

联络人：邱君豪

E-mail: [koonhoe.khoo@sgm.org.my](mailto:koonhoe.khoo@sgm.org.my)



许云樵（1905—1981）被誉为“一代学人，东南亚研究泰斗”。曾任南洋大学史地系副教授、《南洋学报》《南洋杂志》《东南亚研究》《马来亚少年》主编、英国皇家亚洲学会马来西亚分会副会长及中国分会副会长。他对东南亚研究的推动和鼓励，以九个字来概括：勤著述、出期刊、办学会。许教授26岁

从中国南来，在马、新、泰一带活跃，直至76岁辞世，整整50年的学术生涯，全副精力从事东南亚及华侨华人史的研究、编纂、辑注、译校、整理、修订、教学等工作，硕果累累，著作等身。他也广泛涉及诗词创作、儿童文学创作、音韵语言研究、民间信仰研究、掌故史话等等，在国际及亚洲学界享有很高的声誉与地位。

许云樵毕生为东南亚文化而牺牲，视学问重于生命，一生辛勤刻苦治学，为学术“鞠躬尽瘁，死而后已”。他给后人留下宝贵的文化财产，对文化教育事业作出了不可磨灭的贡献。其“不知老之将至”的治学精神、持恒的研究、写作、发表，是一位名副其实的“学术界巨人”。

个人的成就无论怎样大，从事于研究无论怎样久，终不及集体努力的成就远大。现在我们对新的时代，要迎合新的潮流，我们得从事“新血”的栽培。个人的成就，及身而止，新血能成长，万古长青！

·许云樵

抢救随时湮灭的学术成果，保存学者一生的心血著作。

·《许云樵全集》总主编  
郑良树教授

THE COMPLETE  
WORKS OF  
HSU YUN-TSIAO

# 許雲樵全集

良樹頌  
鄭

马来西亚创价学会本着“服务社会、培育后进”宗旨，为我国文化建设、历史建构作出的具体贡献。这是马来西亚学术界、教育界近年来一项重大的文化建设工程，完整保存一代学人许云樵毕生著作。



Editorial Board of

*The Complete Works of Hsu Yun-Tsiao*

Chief Editor : Prof. Tay Lian Soo

Associate Editor : Mr Choi Kwai Keong, Dr Lew Bon Hoi

Editorial Board : Dr Lim Chooi Kwa, Dr Ho Khai Leong,  
Dr Hou Kok Chung, Dr Wang Xiao Mei,  
Assoc Prof. Liau Ping Leng, Mr Koh Sia Feai

*The Complete Works of Hsu Yun-Tsiao*  
divided to 8 volumes 23 books

- Vol. 1 History & Geography of Southeast Asia (5 books)
- Vol. 2 Overseas Chinese of Southeast Asia (2 books)
- Vol. 3 Historical Facts & Study (3 books)
- Vol. 4 Linguistic Studies (2 books)
- Vol. 5 Thematic Studies (1 book)
- Vol. 6 History & Anecdotes (1 book)
- Vol. 7 Literature & Miscellaneous Writings (5 books)
- Vol. 8 Translation Works (4 books)

SOKA GAKKAI MALAYSIA

Wisma Kebudayaan SGM

243, Jalan Bukit Bintang,

55100 Kuala Lumpur, Malaysia

Tel: 603-21412003

Fax: 603-21423932

Website: [www.sgm.org.my](http://www.sgm.org.my)

Person to contact: Khoo Koon Hoe

E-mail: [koonhoe.khoo@sgm.org.my](mailto:koonhoe.khoo@sgm.org.my)



Hsu Yun-Tsiao, (1905-1981) well-known as “a scholar of a generation and Dean of Southeast Asian studies,” was also an associate professor of the Faculty of History and Geography of Nanyang University. He was also the editor of *Journal of South Seas Society*, *Journal of Southeast Asian Research*, *Young Malaysians*; deputy president of the Malayan Branch of the Royal Asiatic Society and deputy president of the China Studies Society. His promotion and encouragement on the research on Southeast Asia can be summarised as writing, publishing

journals and forming related societies in Southeast Asian Studies.

Coming from China when he was 26 years old, Mr Hsu was active in Malaysia, Singapore and Thailand. Until his death at 76, Mr Hsu had involved in over fifty years of academic career, deeply engaged in the research on Southeast Asia and the Chinese in South seas. His other works included codification, series notes, annotation, translation, collating, editing, organisation, revision and teaching - achieving works far beyond the ordinary. He was also widely involved in creating poetry, literature, children literature, linguistics studies, folk beliefs and historical records, enjoying high reputation and status among Asian and international scholars.

Mr Hsu sacrificed his life for Southeast Asian studies, taking learning as more important than his own life, leading an arduous life as a scholar who would sacrifice even his own life in his quest for knowledge. He left to posterity valuable cultural heritage, making indelible contributions to culture and education in Malaysia and Singapore. He was heard saying “I do not know that old age is coming.” The seeking spirit he exhibited in conducting constant research, writing and publishing had stood him out as a giant in the academia.

“No matter how grand a person’s achievements are, no matter how long the person has been engaged in researches, the end results are in no way comparable to collective efforts.

As we are now facing a new era, we must adapt to new trends and put in efforts to cultivate successors. Our personal achievements are limited. If new successors can be nurtured, our achievements will last forever.”

· Hsu Yun Tsiao (1905-1981)

“To protect a scholar’s lifetime efforts, we must arrest the deterioration of academic accomplishments.”

· Chief Editor of *The Complete Works of Hsu Yun-Tsiao*  
Prof. Tay Lian Soo

許雲樵全集  
THE COMPLETE WORKS OF HSU YUN-TSIAO  
良樹報

In line with SGM’s objectives to promote peace in society through cultural exchanges and humanistic education, SGM will forthwith make concrete contributions towards the construction of culture and enhancement of Malaysian history.

Here is the life work of scholar Hsu Yun-Tsiao - a Malaysian academic’s major contribution to education in these ten years.

